
MANIFEST CONJUNT EN DEFENSA DEL MITJÀ RURAL, AFECTATS PER L'ESTRATÈGIA 

DE ERRRADICACIÓ XYLELLA FASTIDIOSA A ALACANT. 

 

En primer lloc agrair la participació de tots vosaltres en la manifestació de hui, i 

també agrair les mostres de suport rebut durant aquestes setmanes….. 

 

La “Plataforma d’Afecats per la Xylella Fastidiosa a Benissa” (que arreplega diverses 

associacions de veïns de Benissa i grups ecologistes), L'Associació d'afectats per la 

Xylella Fastidiosa a Alacant, AXFA i l'associació de Joves Agricultors-ASAJA, volem, 

mitjançant aquest acte de protesta, EXPRESSAR, ALÇAR LA VEU I DEMANAR A la 

CONSELLERIA d'agricultura i al govern del botànic, que escolte, que escolte als 

afectats, que escolte a les persones….. 

i que recolze amb compromís i honestedat als seus ciutadans i al sector agrari……  

 

No podem consentir que se seguisquen triturant arbres sans. 

Ha arribat l'hora de detenir aquesta massacre agrícola i mediambiental i en 

conseqüència…. Ha arribat el moment de substituir el Pla d'erradicació pel Pla de 

contenció. 

 

S'han detectat, fins hui, 6 brots que afecten a les comarques alacantines de la 

Marina Baixa, Marina Alta i El Comtat. En total 153 parcel·les amb arbres positius de 

Xylella. Doncs bé, segons la conselleria per 153 parcel·les infectades cal arrancar 

1.250 hectárees d'ametlers en secà, és a dir, 56.000 arbres sans. 

 

En aquest sentit, des de Benissa volem expressar el nostre profund dolor, 

desconcert i discrepància més contundent, per l'actuació que està duent a terme la 

Generalitat Valenciana, en l'aplicació d'un pla de contingència obsolet i una 

estratègia d'erradicació que per a beneficiar els interessos del sector viverista, ha 

decidit sacrificar a la part més dèbil, ha decidit sacrificar als agricultors i abandonar 

al sector agrari del nord de la província d'Alacant. 

No hi ha ni un sol cas en el món en el qual l'erradicació haja tingut èxit.. Per què ací 

ens la volen imposar? 

Agricultors, veïns, representants polítics dels ajuntaments que avui ens 

acompanyen, comerciants, amics i amigues, tots estem implicats a evitar la 



propagació de la Xylella Fastidiosa a Alacant, però no estem d'acord amb eradicar 

tota la vida vegetal, ens oposem fermament al fet que l'única solució que es 

planteja siga la tala massiva d'arbres afectats. 

De continuar amb aquest pla d'erradicació va a desaparèixer part del patrimoni 

rural, mediambiental i paisatgístic del nostre territori i els ajuntaments han de ser 

conscients de l'abast de tot açò. Doncs de produir-se aquesta massacre, ells van a 

ser còmplices per posar-se de perfil i mirar cap a un altre costat….  

De continuar amb aquesta estratègia de destrucció anem a arribar a un punt de no 

tornada, és una situació irreparable. 

De continuar amb aquesta estratègia d'erradicació anem a provocar una acceleració 

de l'èxode rural per falta de relleu generacional, despoblament i absència 

d'oportunitats per als nostres joves. 

 

En definitiva, de continuar amb aquesta estratègia d'erradicar els ametlers sans van 

a desaparèixer 3.000 hectàrees de fruita seca en secà i açò és condemnar a l'extinció 

absoluta a un sector agrari, una cultura, un patrimoni i una activitat molt important 

des del punt de vista mediambiental, paisatgístic i de rellevància cabdal per a sector 

turisme internacional. 

 

PER AÇÒ SOL·LICITEM….  

Que s'escolte als afectats, no som els enemics de ningú i estem disposats a 

col·laborar, a dialogar i a cercar solucions alternatives i efectives per a controlar la 

plaga, però menys agressives per a l'agricultura i l'entorn.  

L'erradicació solament és operativa davant brots aïllats, en un brot inicial molt 

localitzat, i ací estem parlant de 78 municipis afectats i el brot està estès per 3 

comarques…  

 

En conseqüència, en aquest context, l'erradicació no és efectiva i el que urgeix és 

passar a estratègies de contenció, és a dir, arrancar únicament els arbres infectats i 

sospitosos, investigar, experimentar, posar el focus en l'insecte vector i deixar les 

màquines de TRAGSA a Madrid. 



Hem de defensar-nos per a evitar l'arrancada d'arbres sans,  

hem de defensar-nos perquè es revise el pla de contingència i s'adopten mesures 

equilibrades i proporcionades, que suposen suport al sector i respecte als afectats.  

 

Benvolguts amics, Recolzar als agricultors, és recolzar el futur del nostre territori i 

evitar la desforestació i el despoblament.  

 

Per l'a dalt exposat, demanem als ajuntaments que ens ajuden i que es posen al 

capdavant d'aquestes reivindicacions. És necessari que entre tots afectats, 

ajuntaments, veïns, alcaldes, mitjans de comunicació, ….. s'adherisquen i 

subscriguen al present manifest perquè es retire l'estratègia d'eradicació massiva, 

que no s'arranquen més arbres sans i lluitem tots junts per a evitar la propagació de 

la plaga mitjançant l'estratègia de CONTENCIÓ com estan fent a Itàlia o Balears. 

 

 

Moltes gràcies 


